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Guia per fomentar
la biodiversitat a les
pedreres catalanes

06 14 16

E
l model d’inversió pública en infraestructures,
el compliment de la Llei contra la Morositat,
l’agilització dels tràmits administratius, la quan -
tia i el retorn dels avals o la forma de compati-
bilitzar el desenvolupament econòmic i la cura

del medi ambient són alguns dels temes sobre la taula
que s’estan negociant amb el remodelat Govern català.

El Gremi d’Àrids de Catalunya ja s’ha reunit amb els
nous càrrecs que seran els referents del sector extractiu
dins de la Generalitat. La nova organització de l’Executiu
traspassa al Departament de Territori i Sostenibilitat la
majoria de competències del desaparegut DMAH, mentre
que Josep Canós i Ciurana és el nou director general
d’Energia, Mines i Seguretat Industrial.

Portes obertes als
escolars en el IV Dia
dels Arbres i els Àrids

L’entitat s’ha reunit amb els nous referents de la Generalitat. A la foto, amb el portaveu del Govern, Francesc Homs

10

Francesc Homs:
“Urgeix un pla de
reconversió industrial”

El Gremi perfila el futur del
sector amb el nou Govern
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Agenda

CONSTRUMAT 2011
Saló internacional de la construcció
Barcelona (Catalunya)
Del 16 al 21 de maig del 2011
www.construmat.com

EXPOMATEC
I Fira internacional de maquinària
per a obres públiques i mineria
Del 17 al 21 de maig del 2011
Madrid (Espanya)
www.expomatec.ifema.es

Exponor 2011
Exposició internacional de mineria de
l’Amèrica Llatina
Del 13 al 17 de juny del 2011
Antofagasta (Xile)
www.exponor.cl

IX Jornades Iberoamericanes
de Materials de Construcció
Quito (Equador)
Del 9 al 10 d’agost del 2011

Mining World Central Asia
Fira d’equips i processos miners
Del 21 al 23 de setembre del 2011
Almaty (Kazajstan)
www.miningworld.kz/en/

BATIMAT 2011
Saló Internacional de la construcció
París (França)
Del 7 al 12 de novembre del 2011
www.batimat.com

Intermat 2012
Exposició de maquinària i tècnica per a obra
pública, construcció i indústria dels materials
Del 16 al 21 d’abril del 2012
París (França)
www.intermat.fr

III Congrés Estatal d’Àrids
Jornades biennals del sector arider
Del 3 al 6 d’octubre del 2012
Càceres (Espanya)
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EDITORIAL

Toquen canvis en el sector

E
l mercat dels àrids a Catalunya està assolint
xifres per sota dels anys 1993 i 1994, els
següents a la crisi del 92’. Un fet molt preo -
cupant, i més si tenim en compte l’ampli a -
ció d’instal·lacions i l’increment de la capa -

ci tat productiva que el sector ha realitzat durant els
últims anys de bonança. Malauradament, a mesura
que avança l’any 2011 observem que les previsions
de futur per al sector són molt pessimistes: creixe-
ment molt baix que no genera expectatives d’ocu-
pació, reducció de la inversió nova en obra pública,
paralització de les obres en curs per falta de diners
públics... I què dir de l’estancament total del sector
privat en el que respecta a edificació.

Si l’administració no inverteix en obra pública,
agreuja la situació de la construcció. Si no inverteix
en sanitat, crea un greu problema en el sector de la
medicina i dels seus usuaris. Si no inverteix en ser -
veis socials, en sortim tots perdent. I, tanmateix, ac-
tualment les administracions no poden mantenir el
nivell de despesa en aquests i altres sectors. El des -
control de la despesa dels diners públics –i també
dels privats– durant els últims anys, ens ha portat a
una situació que no ens permet fer front a tot el
que voldríem fer per mantenir un estat del benestar
com el que teníem.

A les empreses ens toca controlar la despesa i
optimitzar els nostres costos, però també hem de
buscar noves, imaginatives i, en algun cas, fins ara
impensables fórmules de racionalització del sector.
No hi ha res impossible si no ho posem en pràctica.
Si no establim nous escenaris, no ens en sortirem.
Deixem de banda els “derbis” locals o comarcals i
busquem noves tàctiques i fórmules conjuntes per
superar a un rival que ens pot arruïnar si no de mos -
trem unitat. Que l’individualisme de cadascun de
no saltres no ens porti a deixar de banda el joc
col·lectiu i ens faci perdre el partit. I el partit que es-
tem jugant avui és llarg, dur i el podem perdre per
golejada si no mesurem bé les tàctiques que posem
en pràctica.

Per altra banda, no ens hem d’aturar en el camí
de trobar l’ex cel·lència en el que respecta a la quali-
tat, el servei, la innovació i altres factors que ens
han de convertir en un sector millor valorat tant per

la seva necessitat per a la societat com per la forma
de desenvolupar la nostra activitat. Ara, ens toca
treballar per trobar solucions imaginatives i inno-
vadores tant a les nostres empreses com al conjunt
del sector. Perquè, de no ser així, molts ens podem
quedar pel camí.

Xavier Riba i Sala
Director d’Àrids de PROMSA
Vocal de la Junta Directiva
del Gremi d’Àrids de Catalunya

“Deixem de banda els derbis
locals o comarcals i busquem
noves tàctiques i fórmules
conjuntes per superar a un
rival que ens pot arruïnar si
no demostrem unitat”
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Front comú per acabar amb l

El conjunt d’administracions van incrementar els
terminis de pagament fins als 157 dies durant l’any
passat. El sector dels àrids ha presentat la pri me ra
denúncia conjunta contra una gran cons truc tora
per incompliment reiterat de la Llei de Morositat.

N
omés dos de cada 10 empresaris denun-
cien als seus clients morosos, segons revela
un estudi publicat per la Plataforma Multi-
sectorial contra la Morositat (PMcM). El
temor a trencar la relació comercial fa que

aquest percentatge sigui encara menor quan el client
en qüestió és una gran constructora o l’Administració
pública. Ara, però, la Llei de la Morositat ofereix un re-
curs per trencar aquesta tendència. Des de juliol de
l’any passat, gremis i organitzacions empresarials tenen
la potestat de presentar denúncies col·lectives contra els

PROTECCIÓ GREMIAL

ACTUALITAT

deutors dels seus agremiats, un mecanisme que permet
conservar l’anonimat de les empreses denunciants i evi-
tar represàlies comercials. El dels àrids ha estat el primer
sector industrial de l’Estat en recórrer a aquest mecanis -
me per defensar als seus agremiats. Emparada per la no -
va Llei, l’1 de març ANEFA va presentar una demanda
conjunta contra Ferrovial. L’entitat, cofundadora amb el
Gremi d’Àrids de Catalunya de la patronal estatal de
fabricants d’àrids FdA, acusa a Ferrovial d’incórrer en
un presumpte frau de llei, en incorporar als seus acords
mecanismes que, a la pràctica, permeten dilatar els ter-
minis de pagament fins als 240 dies (vuit mesos).

En aquesta línia, el Gremi d’Àrids acaba de subs criu re
un conveni amb la Cambra de Comerç de Girona i unes
altres vuit patronals i col·legis professionals per col·laborar
en l’elaboració d’un informe que avalui la “situació real”
de la morositat a les comarques gironines en els sectors
de la indústria, la construcció i els serveis.
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b la morositat

ACTUALITAT

El sector dels àrids interposa
una demanda conjunta contra
l’empresa Ferrovial per
incompliment reiterat dels
terminis de pagament 

Amb els deures per fer
Catalunya acumula el 27,6% del deute autonòmic

de l’Estat: 31.886 milions d’euros segons dades del Banc
d’Espanya. Enlloc de reduir progressivament els terminis
de pagament, el 2010 el conjunt de les administracions
públiques van pagar de mitjana a 157 dies, tres més que
l’any anterior. Per reduir aquesta llosa, que acaben arros -
segant les empreses proveïdores, el sector dels àrids ha
plantejat a l’Estat que es doti d’un fons d’autoliquiditat
–com preveu la Llei de Morositat– i que estableixi un pla
d’avals compartits entre licitadors (Administració central,
autonòmiques i, sobretot, corporacions municipals), con-
tractistes i subministradors de material per a la construc-
ció. Aquests mecanismes haurien de permetre complir els
terminis de pagament que estipula la Llei per al sector
públic: 120 dies durant el 2011 i, successivament, fins
arribar a 30 dies. L’objectiu és prevenir els impagaments
en cadena que es generen durant la construcció i execu-
ció d’infraestructures. Una situació que provoca que al-
gunes empreses proveïdores cobrin més de 200 dies
des prés de vendre el seu material, amb les inassumibles
tensions de tresoreria que això comporta.

Patis plens
A final d’any les empreses arideres podrien estar tre-

ballant a un terç del que ho havien arribat a fer abans de
la crisi. Del 2006 ençà, l’activitat del sector s’ha reduït un
59,2%, i per al 2011 s’espera una baixada addicional del
15%. Les pedreres i graveres han passat de produir 485
milions de tones d’àrids a tot l’Estat a només 198 mili ons,
i el volum de negoci s’ha reduït un 68%. Una dinàmica
que ja ha destruït 6.000 llocs de treball directes i 20.000
indirectes. Un element que pot afectar negativament al
sector extractiu els propers mesos és l’anomenat efecte
de “patis plens”. Moltes empreses han continuat produ -
ïnt per sobre del nivell de vendes fins a copar la seva ca-
pacitat d’estocatge, i ara poden haver de fer front a atu-
rades de les seves plantes i a dificultats comptables.  •

L’FdA i el Gremi demanen al
Govern que adopti el model
nòrdic d’infraestructures, que
conjuga de forma equilibrada la
inversió en noves obres i el
manteniment de la xarxa actual

Què es fa nord enllà?

El president de la Federación de Áridos (FdA),
Sebastià Alegre, el seu director, César Luaces, i el
gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya, Jaume
Puig, es van reunir al febrer amb el secretari
d’estat de Planificació i Infraestructures, Víctor
Morlán, per buscar solucions per dinamitzar el
sector de la construcció. Una de les mesures
proposades passa per aplicar un model d’obra
pública com el que funciona al nord d’Europa,
en què es conjugui de forma més equilibrada la
construcció de noves infraestructures (carreteres,
ferrocarril i ampliacions de ports ja previstes) i la
inversió en manteniment de la xarxa actual. Això
permetria fixar un volum regular de demanda
de matèries primeres, sense que aquesta estigui
subjecta als nous projectes previstos per a cada
any. Gràcies a aquest model, les empreses del
sector al nord d’Europa tenen una demanda
estable que en garanteix el futur industrial i que
permet fer previsions més acurades a mig i llarg
termini. En aquesta mateixa línia, el Gremi
d’Àrids ja ha demanat a la Generalitat que
aposti pel manteniment de les infraestructures i
que diversifiqui la inversió en obra pública,
perquè no tot el pressupost vagi a parar a grans
obres com la línia 9 del metro de Barcelona.
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ACTUALITAT

El conseller Pelegrí i els representants del Gremi d’Àrids,
durant la presen tació de la Guia

BONES PRÀCTIQUES AMBIENTALS

E
l Gremi d’Àrids de Catalunya publica la Guia
de la biodiversitat a les pedreres: un manual de
referència perquè les pedreres i graveres del
nostre país apliquin els darrers avenços tec-
nològics en els seus projectes de restauració

ambiental i de protecció de la flora i fauna autòctones.
El conseller d’Agricultura, Ramaderia, Pesca, Alimen ta ció
i Medi Natural, Josep Maria Pelegrí, va ser l’encarregat
de presentar públicament la Guia el passat 1 d’abril a la
seu de la COELL (Lleida), juntament amb el president del
Gremi, Joaquim Roca, i el vicepresident Miquel Gruas.

Pelegrí va destacar el caràcter innovador dels pro-
jectes impulsats pels ariders catalans per tenir cura del
medi ambient. El conseller també va subratllar que “és
possible conjugar l’activitat extractiva amb les bones
pràctiques mediambientals” i es va comprometre a con-
tribuir a què aquesta relació continuï sent compatible.

2.000 hectàrees recuperades
Els darrers anys, les empreses extractives catalanes han

transformat més de 2.000 hectàrees d’antigues pe dre res i
graveres en boscos i zones verdes, alhora que han partici-
pat en projectes per impulsar la prolife ració d’espècies
animals au tòc tones a les seves zones d’influència. La Guia
de la bi odiversitat a les pedreres recull algunes d’aques tes
singulars iniciatives i ser veix de manual de bones pràc-
tiques per què qualsevol empresa extractiva pugui aplicar
millores tecno lò giques en la gestió de la biodiversitat.

El conseller Josep Maria Pele
la Guia de la biodiversitat a l

El manual, impulsat pel Gremi d’Àrids de Cata lu -
nya, recull les iniciatives més innovadores que
duen a terme les explotacions d’àrids per fomen-
tar la diversitat d’espècies animals i vegetals a
les seves àrees d’influència.

Josep Maria Pelegrí: “Aquesta
guia mostra que és possible
conjugar l’activitat extractiva amb
les bones pràctiques ambientals”
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ACTUALITAT

La Guia aborda projectes d’arreu de l’Estat, entre els
que destaquen cinc iniciatives catalanes que han permès
convertir en un llac i una àrea natural visitable els antics
terrenys d’una gra vera de Torroella de Fluvià (Girona), cre -
ar hàbitats per a les aus estepàries en zones protegides
de Lleida, acollir una comunitat de mussols ducs dins els
marges d’una pedrera de Llinars del Vallès (Bar celona) o
convertir en boscos els fronts ja explotats de dues can-
teres del Garraf (Barcelona) i El Vendrell (Tarragona). •

legrí presenta
a les pedreres

Podeu descarregar la Guia en format digital
a l’apartat de Publicacions de Medi ambient
de la web: www.gremiarids.com

Miquel Gruas,
nou president dels
agremiats de Lleida
Gruas pren el relleu al capdavant de l’Associació
de Fabricants d’Àrids i Formigons de Lleida a Mi -
quel Romà, qui coordinarà l’àrea de Formació del
Gremi d’Àrids per a tot Catalunya.

Apostar per un model de concentració empre-
sarial per millorar la competitivitat i reclamar
a l’Administració que agilitzi els tràmits buro-
cràtics. Aquestes són les dues premisses ini-

cials que s’ha fixat la nova Junta Directiva de l’Asso-
ciació de Fabricants d’Àrids i Formigons de Lleida, que
va ser elegida en el decurs de l’assemblea anual que
l’entitat va celebrar el passat 1 d’abril. El nou president
és Miquel Gruas, director de Transport i Logística de la
societat MJ Gruas. Gruas succeeix en el càrrec a Miquel
Romà, qui continuarà vinculat com a vicepresident de
l’associació lleidatana i com a vicepresident del Gremi
d’Àrids de Catalunya per a l’àrea de Formació.

En el decurs de l’assemblea, es va posar de relleu
l’acusat descens d’activitat que pateix el sector –arros -
segat per la recessió de la construcció– i es van apuntar
algunes solucions per superar l’actual conjuntura. Unes
solucions que passen per crear més infraestructura
pública, per frenar l’escalada dels terminis de pagament
a través de la Llei de Morositat, i perquè les empreses
familiars, majoritàries al sector, es plantegin en ferm la
possibilitat de fusionar-se per crear sinergies i millorar la
seva competitivitat. •

Miquel Romà (a l’esquerra) bromeja amb el nou president
del Gremi de Lleida, Miquel Gruas, durant l’assemblea general
que l’entitat va celebrar el passat 1 d’abril

Les extractives catalanes ja han
transformat més de 2.000
hectàrees d’antigues pedreres i
graveres en boscos i zones verdes
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ACTUALITAT

ASSEMBLEA PROVINCIAL

Girona aposta per una obra “més
petita i diversificada pel territori”

8

L’assemblea del Gremi d’Àrids de Girona demana prioritzar el manteniment
de la xarxa abans que invertir en grans projectes i posa sobre la taula el
retard d’algunes infraestructures “prioritàries” per a la demarcació.

El 2011 serà molt difícil, però treballarem units per
superar aquesta situació i per sortir-ne reforçats”.
Aquest és el missatge que van voler dirigir als
empresaris de les pedreres i graveres gironines el

president del Gremi d’Àrids de Catalunya, Joaquim Roca,
i el president del Gremi d’Àrids de Girona, Jordi Torra,
durant l’assemblea que l’entitat va celebrar el 29 d’abril
a la Cambra de Comerç de Girona. “Siguem racionals:
no venguem per sota del preu de cost, estiguem units i
afrontem els canvis que necessita el nostre sector per
tornar a ser competitius; i reclamem també a l’Adminis-
tració que sigui racional, que faciliti els tràmits a les em-
preses i que no posi traves en un moment que ja és prou
complicat”, van apuntar al respecte.

A l’acte van participar també el president de la Cam-
bra de Comerç i vocal del Gremi, Domènec Espadalé, i
el director general de Transports i Mobilitat, Ricard Font,
amb qui els representants del Gremi d’Àrids havien par-
ticipat hores abans en una trobada del Cercle d’In-
fraestructures. A les obres que projecta la Generalitat,
Espadalé en va afegir quatre més de “prioritàries”: les
variants d’Olot, Lloret i la Bisbal, i la “carretera de la ver-
gonya” (d’Anglès a Olot); alhora que es va destacar la
necessitat d’apostar pel  manteniment d’infraestruc-
tures. “No hem d’oblidar l’obra més petita d’arreglar el

paviment d’una carretera o una via de tren, que és bona
per al sector però, sobretot, essencial per mantenir la
competitivitat de les comarques gironines”, va recordar
el gerent del Gremi, Jaume Puig. Ricard Font va qualificar
la proposta de “molt assenyada”, i va assegurar que la
Generalitat vol començar a treballar en aquesta línia tan
aviat “s’alleugereixi el pes de la motxilla” financera que
arrossega. De fet, només que la demarcació de Girona
decidís adaptar les carreteres comarcals a la normativa vi-
gent, es multiplicaria per 10 la demanda d’àrids.

En el decurs de l’assemblea, també es va abordar la
sentència del Tribunal Suprem, que ratifica que l’ACA
es va excedir en les seves competències en limitar l’ex-
tracció d’àrids a les conques dels rius Muga i Fluvià, i es
va presentar el projecte de restauració natural en què
han participat Massachs Excavacions i l’Estudi Martí
Franch al Cap de Creus. •

“

Joaquim Roca: “El 2011 serà un
any molt difícil, però treballarem
units per superar aquesta situació
i per sortir-ne reforçats”
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ACTUALITAT

UNINT ESFORÇOS

Acord amb l’Institut Villalonga per
potenciar l’Euroregió mediterrània

La competitivitat de Catalunya i d’Espanya passa
per abordar la gran “assignatura pendent” –en
paraules del propi ministre de Foment– en
matèria d’infraestructures: la creació d’un gran

eix de transport que connecti el vessant mediterrani
amb Europa. Per contribuir a què això es faci realitat,
el Gremi d’Àrids ha signat un acord de col·laboració
amb l’Institut Ignasi Villalonga d’Economia i Empresa
(IIVEE), institució que agrupa a empresaris, professio -
nals i entitats d’arreu de Catalunya, Andorra, el País
Valencià, les Illes Balears i la Catalunya Nord. L’objectiu
de l’IIVEE és aprofitar les potencialitats, les sinèrgies i
el valor estratègic de l’Euroregió
de l’Arc Mediterrani. Entre les se -
ves iniciatives, és el fundador dels
Cercles Euram, on s’aborden te mes
d’interès per als empresaris dels
diferents territoris, organitza cada
any jornades econòmiques i con-
gressos, i disposa d’un observatori
estadístic que retrata periòdicament
àmbits com el comerç, el treball o
l’estat de les infraestructures.

Blanco i l’horitzó del 2020
L’acord entre el Gremi d’Àrids i

l’Institut Villalonga arriba en un
moment crucial per al corredor del
Me diterrani, després que el minis tre
de Foment, José Blanco, s’hagi com -
promès a incloure’l entre els pro-
jectes prioritaris de la xarxa trans -
europea de transport. Segons l’es-
tudi presentat per Foment, l’eix de
transport de passatgers i merca de -
ries estarà plenament operatiu l’any
2020 i costarà al Govern 51.300
milions d’euros (dels quals ja se
n’han destinat 8.400 milions). La
infra estructura discorrerà d’Algecires

a la frontera catalano-francesa, connectant al llarg de
1.300 quilòmetres les principals ciutats, ports i nòduls
logístics de l’Arc Mediterrani. Podeu trobar tota la infor-
mació sobre l’IIVEE a la web: www.iivee.org. •

El Gremi d’Àrids de Catalunya col·laborarà amb l’Institut Ignasi Villalonga d’Eco -
nomia i Empresa (IIVEE) en la promoció d’iniciatives de cooperació econòmica i
empresarial al territori de l’EURAM.

El corredor mediterrani costarà
51.300 milions i estarà plenament
operatiu l’any 2020, segons l’estudi
tècnic presentat per Foment 
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RELLEU A LA GENERALITAT

El Gremi es reuneix amb el
nou Govern d’Artur Mas

E
l canvi en el Govern de la Generalitat de Ca ta lu -
nya ha comportat una important reestructuració
de l’organització interna de les conselle ries. Un
fet que afecta tant a la distribució de competèn-
cies com a les persones que, al llarg dels propers

quatre anys, ocuparan els diferents càrrecs de responsabi -
li tat dins de l’Administració autonòmica.

En aquests primers cent dies de Convergència i Unió al
capdavant del país, el Gremi d’Àrids de Catalunya s’ha
reu nit amb bona part dels consellers, secretaris i directors
generals que ocupen les carteres amb competències di-
rectes sobre l’activitat de les pedreres i les graveres, i ho
seguirà fent al llarg de la segona meitat de l’any. L’objectiu
d’aquestes trobades, a més de presentar el sector extractiu
català i la seva idiosincràsia als nous referents de la Gene -
ralitat, és posar sobre la taula els principals reptes que
afronten avui dia les empreses dedicades a l’extracció

d’àrids, i fixar les bases per donar continuïtat a la
bona entesa entre el sector i l’Administració pú -
bli ca que ha predominat durant els últims anys.

Canvis de competències
En la nova estructura de la Generalitat, les

competències que afecten a les empreses extrac-
tives estan distribuïdes entre quatre conselleries.
El Departament de Territori i Sostenibilitat, amb
el conseller Lluís Recoder i el secretari general
Pau Villòria al capdavant, engloba la pràctica to-
talitat de competències que abans pertanyien al
PTOP i al DMAH (excepte Medi Natural). Formen

El Gremi d’Àrids de Catalunya duu a terme una ron-
da de contactes amb els nous consellers, secretaris i
directors generals de la Generalitat de Catalunya
per establir les bases del marc de col·laboració en-
tre el sector extractiu català i l’Administració.

10

El Gremi d’Àrids aposta per
continuar fent front comú amb
la Generalitat per aconseguir
el millor marc legal, econòmic
i mediambiental per a les
pedreres i graveres catalanes

Així queda el nou mapa de conselleries i competències de la Generalitat
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El sector pot alliberar part dels avals
El Gremi d’Àrids de Catalunya està negociant amb
l’Administració un compromís per rebaixar la quantia
dels avals de restauració. Les empreses extractives es
podrien arribar a beneficiar d’una rebaixa entre un
40% i un 25%, segons la mida de cadascuna, en
l’import que han de dipositar com a fons de garantia
durant el temps que dura l’explotació. De concretar-se,
aquesta mesura permetria al sector alliberar una part
substancial dels 80 milions que té dipositats en avals de
restauració. L’acord ha de donar un xic d’aire a les
empreses del sector, en un moment en què moltes
travessen per complicacions financeres degut a la baixa
demanda i a les dificultats per accedir al crèdit bancari.
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ACTUALITAT

part d’aquesta conselleria les secretaries de Territori i
Mobilitat (Damià Calvet) i de Medi Ambient i Sostenibili-
tat (Josep Enric Llebot), de la que alhora depenen la Di-
recció General de Qualitat Ambiental (Assumpta Farran),
l’Agència Catalana de l’Aigua (Leonard Carcolé) i l’Agèn-
cia de Residus (Josep Maria Tost).

El Departament d’Empresa i Ocupació, dirigit pel
conseller Francesc Xavier Mena, engloba les direccions
generals d’Energia, Mines i Seguretat Industrial, que en-
capçala Josep Canós, i la d’Indústria, a càrrec de Joan
Sureda. Al Departament d’Economia i Coneixement, el
sector té els seus principals referents en el seu conseller,
Andreu Mas-Colell, la secretària general Georgina An-

Josep Canós i Ciurana és el nou
director general d’Energia, Mines
i Seguretat Industrial, que amb
la nova estructura passa a
dependre del Departament
d’Empresa i Ocupació

Mà estesa per aturar el Pla de Conques
Després de presentar al·legacions que van ser parcialment acceptades, el Gremi d’Àrids
ha presentat ara un recurs contenciós administratiu contra el Pla de gestió del districte
de conques fluvials de Catalunya. Tot i compartir la finalitat del Pla, que és la de
protegir l’aigua com a bé de domini públic, des del sector es considera que aquest no
respecta degudament un altre recurs essencial per a la societat i la indústria del nostre
país, com és l’àrid, al restringir de forma generalitzada i injustificada l’accés a aquest
bé per part de les graveres. El nou Govern de la Generalitat ja ha mostrat el seu
recolzament al Gremi d’Àrids per intentar frenar els aspectes més restrictius del Pla,
alhora que s’estan fent gestions amb la nova direcció de l’ACA.

dreu i el secretari d’Economia i Finances, Albert Car-
reras. I, finalment, el Departament d’Agricultura, Ra-
maderia, Pesca, Alimentació i Medi Natural, dirigit pel
conseller Josep Maria Pelegrí i per la secretària general
Maria Teresa Martí, assumeix la DG de Medi Natural
(Josep Escorihuela), que amb l’anterior Govern estava
adscrita a l’ara extingit DMAH. •
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L’IES Mollerussa va acollir l’any passat
quatre dels cursos sobre la nova ITC que va
organitzar el Gremi d’Àrids de Catalunya per
als treballadors de les extractives

APOSTA PER LA SEGURETAT

1.000 operaris formats i sumant

CONSUM EFICIENT

Mesures per estalviar energia

Reduir la despesa energètica és avui
un factor determinant a l’hora de
fer més competitiva l’activitat de
les pedreres i graveres, en espe-

cial des que els successius conflictes en
països productors de gas i petroli (primer
a l’Orient Mitjà i ara al nord d’Àfrica i la
península aràbiga) han multiplicat el cost
d’aquests recursos. Per minimitzar aquest
impacte, entre febrer i maig la consultora
de serveis per la sostenibilitat La Vola ha
realitzat una sèrie de visites per analit zar
el consum energètic que fan les empreses
del sector durant els processos d’extracció
i tractament d’àrids. El resultat d’aques tes
auditories, que han estat sol·li  citades de
forma voluntària per una de sena d’em -

400 que ja havien rebut formació durant
l’any 2009. En el que portem d’aquest
any, ja s’han dut a terme nous cursos a
Cambrils, Badalona, Girona i Solsona so-

bre la ITC 02.1.02 de maquinària, pala carregadora i
exca vadora hidràulica de cadenes, i sobre la ITC sobre
ope ra dors i personal de plantes de tractament, amb el
que la xifra de treballadors que han rebut formació en
seguretat ja arriba al miler.

En la línia de continuar millorant la formació dins del
sector extractiu, el Gremi d’Àrids està negociant actual-
ment amb el grup industrial Atlas Copco per incorpo-
rar un mòdul sobre perforació dins del programa forma -
tiu que ofereix l’IES Mollerussa de Lleida. •

12

pre ses agremiades, serviran de base per
configurar la Guia d’eficiència energèti-
ca: un manual que estan elaborant els
serveis tècnics del Gremi d’Àrids de
Catalunya on es presentaran les millors
fórmules per optimitzar el consum ener -
gètic de les empreses i per introduir l’ús
d’energies renovables. El projecte per
mi llorar l’e fi ciència energètica de les pe -
dreres i graveres catalanes –que inclou
l’estudi tècnic i la posterior publicació i
distribució de la Guia entre tots els
agremiats– està cofinançat al 50% pel
Gremi d’Àrids de Catalunya i l’Ins ti tut
Català de l’Energia, i compta amb el
recolzament de l’agència de suport a la
competitivitat ACC1Ó. •

Facilitar a les empreses agremiades el compliment
de la ITC en matèria de prevenció de riscos la -
borals per als seus treballadors de forma gratuïta.
Aquest és l’objectiu dels cursos que el Gremi

d’Àrids de Catalunya organitza, amb el finançament de
la DG d’Energia i Mines, a diferents punts del país. Al
llarg del 2010, aquesta fórmula va permetre formar,
sense cost ni per a les empreses ni per al personal, a un
total de 380 treballadors de les empreses afiliades al
Gremi d’Àrids de Catalunya, que se sumen als més de
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C
orria l’any 1961 quan el Club Med va cons -
 truir el seu particular poble de vacances a la
Punta del Cap de Creus. Un indret inhòs pit,
un espolet de pura roca que s’endinsa en un
mar Mediterrani fue te jat per la Tramuntana.

El pla d’urbanització incloïa 430 edificis i es considera enca -
ra avui com un del projectes més remarcables d’integració
arquitectònica al paisatge. L’any 1998, en plena efervescèn -
cia del moviment ecologista, el Cap de Creus és declarat
Reserva Natural Integral, el màxim grau de preservació que
atorga la legislació catalana. El Club Med cessa l’activitat
el 2003 i, dos anys més tard, el Govern compra els terrenys
i ordena “l’eliminació exhaustiva de totes les construccions
[...] i la restauració ecològica dels terrenys afectats”.

Mans a l’obra
L’Estudi Martí Franch i Ár dè vol Consultors reben l’any

2008 un doble encàrrec: retornar al seu orígen la Punta
del Cap de Creus i convertir-la en un paratge que pugui
ser gaudit i visitat d’una manera sostenible. Un projecte
que ha durat vora tres anys i ha contemplat cinc fases.
Primer, extreure la flora exòtica invasora i derruir els 430
edificis i l’entramat de carreteres. Després, gestionar i
aprofitar els 42.000 m3 de runa, que han servit de base
per refer l’orografia de la zona i per restaurar les seves
dinàmiques i ecosis te mes originals. I, finalment, atorgar al
paratge un ús públic sense malmetre la seva essència,
dotant-lo d’una xarxa viària bàsica i d’un conjunt de mi-
radors i elements paisatgístics. En l’obra han participat
Tragsa, Gestora de Runes de la Construcció, Control &
Demeter i Massachs Excavacions, responsable aquesta del
90% de la gestió de la runa i la restauració de l’espai. El
resultat, retorna a l’aspra i nua roca el protagonisme que
sempre va tenir en aquest indret de la Costa Brava. •

MEDI AMBIENT

La restauració ecològica de la
Punta del Cap de Creus és el
major projecte d’aquest tipus
que s’ha fet mai a la costa
mediterrània

RECUPERACIÓ D’UN ESPAI NATURAL

L’àrid retorna el Cap de
Creus als seus orígens
L’empresa agremiada Massachs Excavacions ha par -
 ti cipat en la construcció d’una marina seca a Santa
Margarida (Roses). L’obra aprofita les runes re cicla des
de l’enderroc dels 430 edificis de l’antic complex de
vacances del Club Med, per retornar la seva essència
a aquest paratge natural de la Costa Brava.

La Punta del Cap de Creus l’any 2008, amb les abando -
nades instal·lacions del Club Med, i el mateix indret l’any
2010, després de la seva restauració ecològica. 
Fotografies: Estudi Martí Franch
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MEDI AMBIENT

DIA DELS ARBRES I ELS ÀRIDS

C
entenars d’escolars d’arreu de Catalunya
van prendre part, el passat 14 d’abril, en
la quarta edició del Dia dels Arbres i els
Àrids, una iniciativa promoguda per les
empreses extractives que combina l’en se -

nyament amb el lleure, i que té per objectiu conscien-
ciar els escolars sobre els beneficis de la protecció de la
biodiversitat i explicar els processos de restauració am-
biental que duen a terme les pedreres i graveres. A
través d’una classe pràctica a l’aire lliure i d’una visita
guiada per les instal·lacions d’extracció i tractament,

Escolars d’arreu del país van
participar en les jornades de
portes obertes que van preparar
les pedreres i graveres catalanes
i van contribuir als projectes de
restauració ambiental a través
d’una gran plantada d’arbres

Pedreres d’arreu de Catalunya van obrir les seves
portes als escolars, el passat 14 d’abril, per
mostrar com és la seva activitat i els projectes
mediambientals que duen a terme. La jornada va
culminar amb la plantada de 500 d’arbres per
contribuir a la restauració natural d’antigues
zones d’extracció.

Una jornada per acostar el m
i la natura als més joves
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MEDI AMBIENT

els nens i nenes van conèixer com s’obté i quins són
els múltiples usos de la matèria constructiva més im-
portant del planeta: els àrids. 

El Dia dels Arbres i els Àrids s'emmarca dins l’acord
Countdown 2010 - Save Biodiversity, pel qual el sector
europeu dels àrids es compromet a promoure activa-
ment la protecció de la biodiversitat a les seves ex-
plotacions. Amb aquesta vocació, al final de la jornada
els alumnes van participar en una plantada d’arbres
–en total, mig miler a Catalunya i més de 5.000 al
conjunt de l’Estat–, amb la que van contribuir en els

Un grup d’escolars escolta l’explicació
sobre com funciona una pedrera, durant la
visita a les instal·lacions de Canteras CANRO.
A dalt, la jornada a Barcelona i a Tarragona

projectes de recuperació d’espais naturals que duen a
terme les pedreres per convertir en boscos i zones
verdes aquells terrenys que ja han estat explotats.

La jornada va ser recolzada per la presència de nom-
brosos representants de les administracions locals i d’una
àmplia delegació de la Direcció General d’Energia i Mines
i de la Secretaria de Medi Ambient i Sostenibilitat de la
Generalitat. El Dia dels Arbres i els Àrids és una iniciativa
d’ANEFA, el Gremi d’Àrids de Catalunya i les empreses
agrupades a la Federación de Áridos, i compta amb la
col·laboració de l’Agrupació de Fabricants de Ciment. •

La participació de les pedreres catalanes

Quatre pedreres de la província de Barcelona i dues més de
Tarragona es van adherir enguany al Dia dels Arbres i els Àrids,
organitzant activitats per a les escoles pròximes als seus municipis.
La pedrera de Canteras CANRO a Sant Fost de Campsentelles
(Vallès Oriental), va acollir la celebració més multitudinària, amb
més de cent alumnes, mentre que LAFARGE i PROMSA van
organitzar simultàniament la jornada a les seves explotacions del
Garraf, i UNILAND va obrir les portes de la seva pedrera d’Orpí, a
la comarca de l’Anoia. Els centres de producció d’ARICEMEX a
Roquetes (Baix Ebre) i de Canteras LA PONDEROSA a Riudecols
(Baix Camp), van encapçalar la jornada a terres tarragonines.

l món dels àrids
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ARTICLE TÈCNIC

S
ector immobiliari en recessió, retallada
en infraestructures... Hi ha alguna fór-
mula a la que els empresaris es poden
aferrar enmig d’aquest panorama ame-
naçador?

Tot el sector de la construcció viu un procés de reestruc-
turació. El mercat s’ha empetitit i encara es reduirà més
els propers anys. Per tant, el que han de fer els empre-
saris és adaptar-se a aquesta nova realitat. De quina
ma ne ra? Doncs estudiant com integrar projectes que
tinguin sentit des de la perspectiva de la complementa-
rietat i de la reducció de les estructures de costos.

Parlem de fusions, doncs...
La fórmula segurament serà diferent en cada territori, i
cada empresa ha de trobar la que li sigui més adient
per ajustar la seva dimensió a l’activitat que li demanda
el mercat. El que és evident és que la dinàmica del sec-
tor durant els propers dos o tres anys serà de concen-
tració, bé sigui a través de processos d’adquisició, de

“Al sector li urgeix un pla d
FRANCESC HOMS, EXCONSELLER D’ECONOMIA

fusió, d’ajustament de la mida de les empreses i, en el
cas dels qui no puguin resistir, de tancaments. La suma
de tot ens durà a un procés d’integració.

El dels àrids és un sector tradicionalment integrat
per multitud de petites o mitjanes empreses de ti-
pus familiar. És vigent encara aquest model?
El sector dels àrids està molt atomitzat. Les empreses
familiars continuaran existint, però aquesta crisi obre

“La FECOCAT hauria de plantejar
avui mateix a les autoritats un
marc específic amb mesures a
nivell laboral, tributari, financer i
administratiu que ajudin al
procés de concentració”

Polític i economista, diputat durant cinc
legislatures i conseller d’Economia i Finan -
ces de la Generalitat entre el 2001 i el
2003, Francesc Homs i Ferret (Barcelo na,
1951) parla sense embuts sobre la “ne -
cessària reestructuració” de la indústria
vinculada a la construcció i sobre el futur
de la inversió pública. Una visió experta,
didàctica –sens dubte influïda pel seu rol
de professor universitari– i pragmàtica,
des de la que l’ara president de Roca
Junyent Consultoria d’Empreses
assessora a la FECOCAT i
al Gremi d’Àrids de
Catalunya.
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a de reconversió industrial”
una oportunitat perquè els empresaris dels
sector revisin els seus projectes, buscant
sumar capacitats, crear sinèrgies i millorar
processos. S’ha de plantejar urgentment
un pla de reconversió de totes les in-
dústries vinculades a la construcció, igual
que es va fer en altres èpoques amb el
sector tèxtil, la mineria o la indústria pesa-
da. La FECOCAT podria ser el context idoni
per plantejar aquest pla al sector públic, i
aquest l’hauria de recolzar.

Reconvertir-se o morir?
No hi ha més remei. Els empresaris han de
prendre la iniciativa, no podem esperar tres
anys, perquè si no ja estarem tots enterrats.
Hem d’administrar aquest procés de recon-
versió, perquè sinó ho farà el propi mercat i
serà molt més dramàtic. 

I en què consistiria aquest pla?
Cal dissenyar un marc específic per ajudar al
procés de concentració: plantejar mesures
concretes a nivell laboral, un marc tributari
que premiï amb avantatges fiscals els pro -
ces sos d’integració vinculats al manteniment
dels llocs de treball, un pla financer que

garanteixi la disponibilitat de finançament i unes mesures
administratives per simplificar la tramitació dels nous pro-
jectes. Amb aquestes quatre dimensions n’hi hauria d’ha ver
prou. L’objectiu ha de ser conservar el màxim d’estructura
empresarial i destruir els mínims llocs de treball. Crec que
és una oportunitat i que hem d’enfocar el futur en clau
més positiva, però per això cal un pla de reconversió.

Les administracions no deixen de repetir que la
caixa està buida...
L’actual Govern de la Generalitat s’ha trobat les finances
públiques en una greu situació. Avui, el sector públic té
una prioritat, que és adaptar les seves despeses i cobrir
el finançament del seu dèficit. Fins que això no s’hagi di-
gerit, no hi tornarà a haver una nova etapa d’actuació
d’inversió pública per dinamitzar el mercat.

I mentrestant?
La clau està en la suma del capital públic i privat. Totes les
línies de promoció d’infraestructures s’hauran de fer per

aquesta via, mitjançant modalitats contractuals basades
en la concessió més que no pas en l’adjudicació directa.

Tanmateix, el pastís serà més petit...
La nostra economia, en general, entra en una fase de
reposició. Tenim tota la indústria clàssica ja instal·lada, tot
el sector serveis desenvolupat... Els propers, diguem cinc
anys, ens dedicarem a mantenir les infraestructures més
que a fer-ne de noves, i potser també caldrà revisar l’efi-
ciència d’algunes de les que s’han construït. Però de nova
infraestructura, tot i que no sigui tant voluminosa, se
n’haurà de continuar fent, perquè encara ens cal capaci-
tar-nos molt més en determinats àmbits per generar
dinàmiques de creixement, i això demanarà construir fer-
rocarrils, ports, aeroports, carreteres, habitatge... Ara bé,
no cal que aquesta inversió la faci al 100% el sector públic
i es pagui gairebé al comptat –com es feia fins ara–. Per
exemple, el corredor ferroviari del Mediterrani és una obra
que hem de fer, que necessitem, però que segurament
s’haurà de dur a terme amb aquesta fórmula de combinar
capital privat i públic i finançar-la a 30 o 40 anys.

Reconversió industrial, suma de capital públic i pri-
vat, combinar el manteniment i la construcció de
noves infraestructures... Posem que tot i això s’apli-
ca. Es pot apuntar algun horitzó de recuperació?
Es fa difícil de precisar. La crisi ens diu que no som tan rics
com ens pensàvem, que no podem disposar de tants di -
ners com disposàvem abans i que, per tant, haurem de
fer menys coses i prioritzar necessitats. Tot plegat també
de pendrà del sector financer, en la mesura que pugui fi-
nançar la inversió en reposició i en nou habitatge i infra -
estructures. Els propers anys seran d’adaptació, però cal-
culo que en tres anys tornarem a tenir unes dinàmiques
més vives de creixement i de creació d’activitat, tot i que
en cap cas seran com les que teníem abans del 2007. •

“La clau per poder seguir
invertint volums importants en
obra pública estarà en la
combinació de capital públic i
privat, en la concessió més que
no pas en l’adjudicació directa”
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RECULL DE PREMSA

PRESENTANT LA GUIA DE LA BIODIVERSITAT

Els mitjans de comunicació s’han fet ressò de la presentació oficial de la Guia de la biodiversitat a les pe-
dreres que va tenir lloc a Lleida el primer d’abril, i en la que va participar el conseller d’Agricultura i Medi
Natural, Josep Maria Pelegrí. L’edició de la Guia també ha fet que diversos diaris hagin publicat articles
recuperant les iniciatives mediambientals que duen a terme les pedreres que hi apareixen d’exemple.

EL 9 NOU 21/04/11

LA MAÑANA 02/04/11

LA LLUITA CONTRA LA MOROSITAT

El sector dels àrids ha estat el primer en presentar una demanda conjunta, a
través de les seves organitzacions empresarials, per denunciar el retard
reite rat en els pagaments en què incorre l’empresa constructora Ferrovial.
Una iniciativa que ha estat seguida i analitzada extensament tant pels diaris
generalistes com pels econòmics.

EL PERIÓDICO 19/03/11
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RECULL DE PREMSA

QUARTA EDICIÓ DEL DIA DELS ARBRES I ELS ÀRIDS

Nombrosos diaris i televisions locals van seguir
un any més la celebració del Dia dels Arbres i els
Àrids a les pedreres i graveres de Catalunya.

VALLÈS VISIÓ 14/04/11

EL PUNT 16/04/11

UN CATALÀ, AL CAPDAVANT DE LA PATRONAL ESTATAL

L’elecció de l’empresari barceloní i secretari del Gremi d’Àrids de Catalunya, Sebastià Alegre, com a nou
president de la Federación de Áridos ha estat seguida tant a la premsa catalana com madrilenya.

LA VANGUARDIA 26/01/11

EXPANSIÓN 28/01/11

AVUI / EL PUNT 29/01/11

EL PERIÓDICO 19/03/11
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“Hem de fer compatible la cura del medi
ambient amb el creixement econòmic”

Una nova etapa a la Generalitat.
Com planteja la seva relació amb
el sector arider català?
Aquest és un sector imprescindible
per a la nostra societat i l’he de
conèixer a la perfecció: els seus
riscos, la seva activitat, la seva po-
tencialitat i la seva oportunitat.
D’aquesta manera, explorant cada
paràmetre podré ser més útil i més
capaç de solucionar els seus proble -
mes. La meva trajectòria laboral i
política fa que conegui força l’àmbit
dels àrids i que tingui els conceptes
ben assumits. Això no només fa que

tingui un discurs prou clar al respecte, sinó també una
capacitat d’acció que em permet ajudar-lo. 

Les pedreres i graveres estan fent un sobreesforç
per preservar el medi ambient i la guia que té a
les mans n’és un exemple.
Com respon el Govern?
El que ha fet el Gremi d’Àrids
de Catalunya a través de la
Guia de la biodiversitat és un
acte de responsabilitat que
aporta un alt grau de com-
petitivitat a les empreses que
duen a terme aquestes pràc-
tiques innovadores de gestió
mediambiental. El paper de la conselleria ha de ser el
d’ajudar i contribuir al creixement sostenible, perquè si
la protecció del medi ambient suposa una limitació per
al sector, no serveix. Hem de fer possible la compati-
bilitat entre la cura del medi natural i el creixement
econòmic, aquest és el meu objectiu.

Potser els ecologistes no hi estan massa d’acord...
Partim d’una veritat absoluta: l’àrid es troba on es tro-

Josep Maria Pelegrí, conseller d’Agricultura i Medi Natural

ENTREVISTA

ba. No es fabrica. El busquem, el trobem i en fem l’ex-
tracció. Evidentment que hem de protegir les zones
naturals perquè la seva biodiversitat és la nostra rique-
sa i s’ha de preservar, però hem d’estudiar la manera
de fer compatible l’activitat del sector amb aquest sen-
timent ecologista que tots tenim. I estic convençut que
es pot fer.

El sector es troba en un punt delicat per l’estan -
cament de la construcció, però també per males
pràctiques com els préstecs de material. Quina és
la seva postura al respecte?
La vetlla per les condicions d’explotació, utilització del
recurs i protecció de l’entorn, ha de ser igual per a
tothom. La mateixa vigilància que l’Administració té
amb les empreses del Gremi l’ha de tenir amb les em -
pre ses constructores, no ha d’haver-hi més permissivitat
en unes que en les altres.

Com veu la possible desaparició del model d’em-
presa familiar que s’estan veient obligats a seguir
alguns agremiats per superar la crisi?
Les empreses segueixen sent familiars. El que fan són
aliances empresarials o industrials, que permeten mi ni -
mitzar costos, fent-les més eficaces i rentables. En
aquest context, el que hem de fer nosaltres com a Ge -

neralitat és ajudar aques tes
empreses perquè continuïn
sent capdavanteres, perquè
tinguin lideratge i perquè
puguin seguir exercint el
seu paper de motor eco nò -
mic de Catalunya, dinami t -
zant l’economia i generant
ocupació. 

Una altra aliança imprescindible en temps de crisi
és la público-privada...
Les aliances entre el Govern i el Gremi d’Àrids són un
dels objectius que tenim des de la Generalitat. Actual-
ment estem explorant les possibilitats per establir
aquesta aliança de forma participada. S’ha de comptar
amb l’interès mutu i trobar un objecte de col·labo-
ració. La voluntat hi és, i la capacitat també, per tant
estic segur que trobarem la manera. •

El conseller Josep Maria Pelegrí va presentar la
Guia de la biodiversitat a les pedreres durant
l’Assemblea del Gremi d’Àrids de Lleida, posant
de manifest la necessitat de compatibilitzar la cura
del medi ambient amb l’activitat extractiva.  

“La mateixa vigilància que
l’Administració té amb les
empreses del Gremi l’ha de
tenir amb les constructores, no
ha d’haver-hi més permissivitat”
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